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Usnesení SD BJB v Litoměřicích dne 25.4.2009  
 
 

1. SD nepřijal návrh br. Mosese (Sokolov) nezabývat se výroční zprávou Diakonie BJB za 
rok 2008, protože  nebyla dodána včas se sjezdovými materiály. 

2. SD provedl kontrolu usnesení SD BJB 2008 v Brně 
- Ad. 2) jednání Smírčí komise: Sbor Praha 6 Šárka Valley - jsou ochotni uhradit 

dluhy, nejsou ochotni zaplatit Helioprint, stejnou částku dají na misijní fond; Vsetín 
– se ještě nevyjádřil, do prázdnin se vyjádří 

3. SD vzal na vědomí zprávu předsedy. 
4. SD vzal na vědomí zprávu tajemníka. 
5. SD vzal na vědomí zprávu odborů (sester, mládeže, výchovného odboru). 
6. SD schválil volbu předsedy odboru mládeže, br. Jana Jackaniče ml. 
7. SD nevzal na vědomí zprávu Diakonie BJB, protože nebyly naplněny řády a pravidla 

BJB. SD ukládá Diakonii doplnit zprávu o revizní zprávu.  
8. SD vzal na vědomí zprávy komisí (komise pro novelizaci dokumentů, vzdělávání, 

komise duchovní služby). 
9. SD nevzal na vědomí zprávu teologické komise, protože nebyly naplněny řády a 

pravidla BJB; ukládá komisi předložit písemnou zprávu do příštího SD. 
10. SD vzal na vědomí zprávu VOŠ SaT Dorkas. 
11. SD schválil revizní zprávu. 
12. SD zvolil revizní komisi ve složení: Petr Moses, Pavel Stehlík, Petr Mertin. 
13. SD neschválil zprávu o hospodaření a rozhodl, že účetní BJB doplní výkaz zisku a ztrát 

na straně výdajů o nevykázané mzdy vyplácené Výkonným výborem a na straně výnosů 
o dotace na tyto mzdy. 

14. SD schválil návrh VV BJB zrušit usnesení č. 16 Sjezdu delegátů ze dne 28.4.2007 
v Praze. Současně se rozhodl každoročně podporovat sbor neslyšících ve stejné výši 
jako činí jeho příspěvek do řádného hospodaření. Nebude to však z misijního fondu, ale 
bude to zahrnuto do položky „poskytnuté příspěvky“ v rámci každoročního rozpočtu. 

15. SD ukládá VV BJB, aby přílohou zprávy o hospodaření byl seznam sborů, počtu osob a 
jejich funkcí pobírajících dotaci na mzdy od MK. 

16. SD schválil rozpočet VV BJB s tím, že bude doplněn do konce června o nezahrnuté 
mzdy vyplácené Výkonným výborem a dotace na mzdy. 

17. SD vzal na vědomí rezignaci tajemníka  a předsedy. 
18. SD rozhodl o odvolání zbývajících členů VV a vypsání nových voleb celého VV. 
19. SD pověřil celý VV BJB, aby setrval ve funkci do mimořádného volebního SD.  
20. SD schválil nominační komisi pro mimořádné volby ve složení Jiří Boháček, Petr 

Coufal, Ladislav Moses, Kristoslav Smilek, Vratislav Rýzler, náhradníci: Petr Stehlík, 
Karel Hýsek, Jan Mrázek.  

21. SD prodloužil mandát doplněné nominační komise do nových voleb VV BJB. 
22. SD vyzývá sbory, aby do 31.5. zasílaly návrhy na kandidáty do kanceláře VV BJB, 

nominační komise předloží sborům kandidátku do 31.7. s tím, že mimořádný SD bude 
3.10. v Ostravě. 
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23. SD schválil návrh olomouckého sboru, aby součástí Volebního řádu BJB byl 
požadavek, aby součástí kandidátky pro volby do VV bylo zaslání profilů kandidátů. 
V nich by kandidáti vyjádřili své představy, plány či vize pro službu v daném funkčním 
období. 

24. SD schválil návrh VV týkající se další podpory misijní práce v Arménii v rámci EBF (viz 
návrh VV BJB). 

25. SD schválil návrh VV na výši příspěvků do řádného hospodaření na rok 2009 ve stejné 
výši jako v roce minulém, tedy 690,- Kč na člena, přičemž z toho 110,- Kč je určeno 
opět na fondy. 

   
 
 
 

Usnesení mimořádného volebního SD BJB v Ostravě z 
3.10.2009  
 
1. SD schválil výjimečný průběh voleb, ve kterých nebyl naplněn počet kandidátů dle 
volebního řádu.  
 
2. SD provedl kontrolu plnění usnesení SD BJB v Litoměřicích z 25.4. 2009  
 
a. Sbor ve Vsetíně doplňuje bod č. 2 – částku odvedou na fond mládeže  
 
b. Bod č. 9 se odkládá na další SD  
 
c. Bod č. 13 – výkaz zisků a ztrát byl doplněn, ale nebyl přiložen k materiálům MV SD  
 
3. SD pověřuje VV, aby na příštím řádném SD předložil souhrnně stávající účetní zprávu, 
účetní uzávěrku (rozvahu, výkaz zisků a ztrát, přílohu k závěrce) a stávající revizní zprávu za 
rok 2008, včetně požadovaných doplnění pod body 13. a 15. dle usnesení SD v Litoměřicích 
2009  
 
4. SD odložil návrh sboru v Liberci pro SD v Litoměřicích 2009, týkající se „tzv. zákona o 
nápravě majetkových křivd“ do doby, než bude aktuální.  
 
5. SD rozhodl, že na následující RZS bude probíhat základní rozprava o koncepci práce BJB, 
včetně otázky regionů a jejich zastoupení ve VV a včetně návrhů sborů Ostrava a Praha 3 pro 
SD v Litoměřicích 2009.  
 
6. Sbor v Kraslicích stahuje svůj návrh pro SD v Litoměřicích 2009.  
 
7. SD neschválil první bod návrhu sboru v Teplicích pro SD v Litoměřicích 2009.  
 
8. SD schválil upravený návrh sboru v Teplicích pro SD v Litoměřicích 2009, aby nebyla pošta 
adresovaná Výkonnému Výboru zasílána plošně na sbory.  
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9. SD schválil návrh, aby se do konce února 2010 uskutečnila RZS, jejímž nosným programem 
by byla vážná diskuze o aktuálním stavu a dalším směřování BJB. Východiskem by měla být 
stručná stanoviska všech jednotlivých sborů, která budou na sbory rozeslána s předstihem. 
(Doplnění - do konce roku 2009)  
 
10. SD zvolil VV ve složení: tajemník – br. Luděk Šíp, předseda – br. Milan Kern, 
místopředseda – br. Daniel Kuc, členové – br. Jan Jackanič ml., br. Vlastimil Malý, náhradník 
– br. Vojtěch Horáček  
 
11. SD rozhodl zaslat 200.000 Kč pro postižené Tsunami a zemětřesením v Asii, skrze nadaci 
Mezinárodní potřeby.  
 
12. SD pověřuje současnou NK, aby ve spolupráci se sbory vyhledala kandidáty na náhradníka 
VV, jehož volba proběhne při nejbližším řádném SD.  
 
13. Mimořádný SD děkuje za dosavadní práci na Božím díle v BJB odstupujícímu předsedovi, 
tajemníkovi a celému VV včetně pracovníků kanceláře.  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Zpráva revizní komise pro SD BJB ČR konaného dne 
3.10.2009. 

K účetní závěrce za rok 2008 jako revizní komise konstatujeme, že z předložených 
dokladů jsme mohli pouze ověřit, že účetní závěrka předložená na jarním SD 2009 
byla doplněna o mzdové náklady a dotace na mzdy v souladu s usnesením SD. 

Z informací a dokladů, které nám byly doloženy pro rok 2009, jsme nabyli 
přesvědčení, že v minulých letech byla porušena pravidla fondovního hospodaření 
minimálně v jednom případě, fondy nejsou plně kryty finanční hotovostí, VV se 
neřídí doporučeními minulé revizní komise ani přizvaného placeného odborníka. 
Účetní zisk organizace neodpovídá skutečnosti (neprovádějí se odpisy). Účetní 
závěrka nepopisuje dostatečně přehledně stav hospodaření a majetku organizace. 

Je na delegátech, zda účetní závěrku roku 2008 zkontrolovanou minulou revizní 
komisí bez závěrečného doporučení ke schválení přijmou, či nikoli. 

Zprávu předkládá revizní komise BJB  
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DAN HASELTINE: LIDÉ ČASTO HUDBU ZNEUŽÍVAJÍ 
Napsal(a): www.musicmix.cz 

Dan Haseltine je frotmanem známé americké skupiny Jars of Clay, která po dlouhé době 
vydala řadové studiové album The Long Fall Back To Earth. Leon van Steensel z GMI music 
s Danem udělal interview. V následujícím přepisu a překladu se můžete dozvědět, jak nová 
deska vznikala nebo příběhy některých písní a mnohem víc… 

Od roku 2006, kdy vyšla deska Good Mosters, jste vydali několik desek (Christmas 
Songs, The Essential Jars of Clay, Greatest Hits, pozn. překl.) ale toto je vaše první 
studiové album. Co se s Jars Of Clay během posledních tří let dělo? 

Album Good Mosters bylo naše poslední album v rámci 13letého kontraktu u labelu 
Provident. Rozhodli jsme se, že by bylo zajímavé zkusit nahrávat po svém. První věc, kterou 
jsme natočili, bylo vánoční album, které jsme chtěli nahrát, už když jsme byli u Providentu, ale 
nikdy na to nebyla vhodná doba. Tím, že jsme ho natočili, jsme zjistili, jaké to je mít vlastní 
label a tak… Bylo to super, ale zároveň docela náročné. Po několika letech jsme se zase vrátili 
zpět do studia a udělali další desku. Měli jsme nad tím plnou kontrolu, ale ne zas úplně 
představu, jaká bude… 

Good Monsters bylo takovým jakoby prohlášením o žití ve společnosti, vztazích mezi lidmi… 
Chtěli jsme udělat nadupanou nahrávku. Jestliže tedy Good Monsters bylo takovéhle, chtěli 
jsme, aby naše nová nahrávka byla více o tom, co to vlastně znamená žít ve společnosti, jak 
skutečně milovat lidi. Hodně manželství kolem se rozpadá. Chtěli jsme se zaměřit na to, jak 
pracovat na tom, abychom opravdu milovali, ne se jen zamilovávali, a také na to, co to ve 
skutečnosti znamená mít opravdu lidi rád. Myslím, že tohle jsme chtěli naším albem říct. 

Poslední dobou bylo fajn, že jsme hodně komunikovali se svými fanoušky. Myslím, že teď je 
čas posunout lidi víc do srdce a duše Jars of Clay. Nestává se moc často, že publikum věří 
kapele a kapela věří fanouškům. Otázka je jak, daleko můžeme být otevření o svém životě a 
našem vnímání Boha. A právě v tomto je nové album The Long Fall Back To Earth jiné než 
ty předchozí. 

Takže jste si se svými fanoušky vybudovali vztah, jak říkáš. Vyhovuje vám to? Teď 
máte plnou kontrolu nad kreativitou a cítíte, že se můžete více otevřít. To zní jako 
ideální pozice pro kapelu. 

Ano, je super, když připravuješ desku a nikdo ti do toho nemluví. Natáčeli jsme desku, kterou 
jsme chtěli natočit. Když jsme pracovali na Good Monsters, prostě jsme si řekli kolik písní na 
desce bude, složili jsme je a pak asi v 10 dnech dokonce nahráli. Když ale vznikalo tohle 
album, přišli jsme do studia pouze asi se sedmi písněmi a pocitem, že to nebude na celou 
desku. Doufali jsme, že jak budeme ve studiu, nějaké písně nás napadnou, a že získáme 
představu, jak celé album bude vypadat. Nakonec to trošku trvalo… dohromady asi rok od 
začátku psaní do dokončení nahrávky. Po nahrání těch pár písní jsme odjezdili několik 
koncertů a řekli si: „OK, tak tohle teda bude deska.“ Ale nikdo z nás neměl pocit, že jsme to 
dotáhli do konce. Tak jsme znova psali a nahrávali a zase „Ok, máme album.“ A pak pro 
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změnu „Ne“. Pak jsme zase začali psát… tenhle kolotoč trval asi rok. Když jsme se nakonec 
naposledy sešli, složili jsme Weapons, Two Hands a Forgive Me. Až potom padlo definitivní 
rozhodnutí „Ok, máme novou desku.“ 

 

Teď jsi zmínil, že tři nejzajímavější písně alba vznikly až nakonec. Proč si myslíš, že to 
tak bylo? 

Někdy je potřeba odstranit překážky, které brání kreativitě. Pro nás ten moment nastal ve 
chvíli, když jsme si uvědomili, že potřebujeme nějakou myšlenku, která nejlépe naše nápady 
ohledně nové desky vystihuje. Chyběla nám taková „hlavní“ píseň. Tohle bylo vlastně poprvé, 
co jsme chystali album a žádnou takou neměli… Když pak začala vznikat píseň Weapons, cítili 
jsme, že to je ono! To je přesně to, co jsme chtěli albem vyjádřit. Byli jsme povzbuzeni tím, o 
čem ta píseň mluví. No, chvíli nám prostě trvalo, než jsme se uvolnili a načerpali inspiraci. 

Na albu je ještě pár písní, které vyčnívají. Například Headphones. Taková docela 
pohodová, ale ne úplně co se týče slov. Jak vznikla? 

Přemýšleli jsme, jak na tom je současná společnost, kdy všichni mají strach z ekonomické 
krize, z války a tak… Všimnul jsem si, že každý člověk má na uších sluchátka. Každý z nás si 
rozhoduje, jaký bude soundtrack jeho každodenního života. Každý si může vybrat, jestli se 
bude zajímat o okolní dění, nebo jestli si pustí hudební přehrávač. To nám ale pak brání být 
blízko lidem, kteří jsou okolo nás. 

Lidé si často pouští nějakou veselou píseň, když slyší z televize špatné zprávy nebo jsou v 
nějaké náročné situaci. Používají hudbu v rozporu s tím, jak se momentálně cítí. Když skládáš 
sountrack k filmu, máš na výběr, jestli hudbou podpoříš to, co se na plátně děje, nebo ne. To 
teď děláme i ve svém životě. 

To je vlastně útěk před realitou. Jak to vlastně funguje u vás? Tyto písně píšete proto, 
aby si lidé uvědomili svoji hodnotu a povzbudili je k činům, ale hudba sama o sobě 
může, jak to vlastně je v textu té písně, být útěk za zábavou? Přemýšleli jste, jestli se to 
nestává i vám? 

 

Jasně. Myslím, že to je něco, co nikdy nebudeme mít pod kontrolou (smích). Je to o vlastně 
tom, že lidé zneužívají hudbu pro to, aby mohli utéct od skutečných věcí. V tu chvíli jako by 
na chvíli zmizeli. Ale, někdy je zas dobré utéct… ale nemyslím, že to je tak jednoduché. 

Teď tě vyzkouším: o čem je lekce tři? 

Lekce tři? Nejsi sám. 

Správně. Teď mluvím o písni Boys (Lesson One). Co vás vedlo k tomu, že jste tu píseň 
použili k tomu, abyste těchto pár lekcí předali svým dětem? 
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Všichni v kapele jsme kluci a máme kluky. Myslím, že spíš než o výchově dětí jde o 
porozumění jak se z chlapce stát mužem. Kluci se už od útlého věku ptají: Zvládnu to? Jsem 
nějakým způsobem cenný? Pamatuju si, jak jsem byl na jejich místě a ptal jsem se na to samé. 
V té době obecně otcové nebyli moc nápomocní. Spousta mužů možná proto hledá odpovědi 
na tyto otázky na špatných místech. Skrze tuto píseň jsme chtěli našim dětem odpovědět 
trošku jinak. 

Například první lekce. Když do našeho života přijde zklamání nebo těžkosti, je přirozené se 
ukrýt. Chceme změnit přístup typu: nikdo neví, čím procházím… moje situace je naprosto 
ojedinělá, a proto se musím ukrýt. Z toho pak vznikají určité zlozvyky a pocity, že 
nezvládneme život, nevíme jak se vypořádat s různými problémy a jejich řešení pak 
odsouváme. Tyto věci jsme se naučili jako děti a nejhorší je, že to působí jako domino efekt. 
Jestliže nedokážeš být sám sebou, nemůžeš si život naplno vychutnat. Myslím, že lekce dva je 
o tom, že tu vždycky jsou způsoby jak bojovat. S tím, že vím, kdo jsem a jsem se sebou 
spokojený, přichází schopnost vztahy budovat. Pak si ale svět může myslet, že nejsi jeho a je 
to proto, že svět počítá s tím, že se budeme ukrývat. To pak není moc příjemné… Ta poslední 
lekce je o tom, že nejsme sami. V refrénu se pak zpívá, že nezáleží na tom, kdo jsi, ale na touze 
tvého srdce. Nejsi jediný člověk, který tím prochází, a můžeš si být jistý, že se nemusíš skrývat. 

V několika písních je poznat, že jste použili několik evropských zvuků. Kde jste na ně 
přišli? Co vás inspirovalo? 

No, moje první kapela měla čtyři klávesáky (smích), tak jsem čerpal hodně od kapel jako 
například New Order až po třeba Duran Duran. Hodně těchto kapel mělo syntetické basy 
hrané z kláves. Mysleli jsme, že by mohlo být zajímavé použít tyto zvuky na nahrávce. Mohla 
být celkem temná, ale my jsme chtěli něco popovějšího. Hodně si s tím vyhrál Charlie (Charlie 
Lowell, klávesák pozn. překl.). No, byla tu možnost použít náš celý arzenál, co máme, naše 
sbírka analogů, a vytvořit něco, čím jsme byli ovlivněni v osmdesátých letech. 

 
 
 
 
 
 
 
 

JAN KALVÍN ANEB BEZ VARHAN A BEZ PÍSNÍ 

 PAVEL KŘIVOHLAVÝ 

 
Zatímco Martin Luther nechával v kostele bouřit bubny a hřmít varhany, švýcarští reformátoři 
prošlapávali úplně jinou cestu. Curišský kazatel Huldrich Zwingli se v r. 1524 postavil proti 
používání hudebních nástrojů při bohoslužbách. Zwingli radikálně odmítal v kostele varhany a 
pěvecký chór kleriků. Nedělal to ani z vrozené nechuti k hudbě ani z nějakých theologických 
pohnutek. Zwingli sám byl nadšený muzikant. Hrál dokonce na osm hudebních nástrojů. 
Varhany a chór kleriků odstranil z kostela proto, že chtěl hudbu přiblížit lidem. Svými ostrými 
zásahy - obrazně řečeno - přenesl hudbu z kruchty kostela dolů mezi lidi. Zakázal, aby hudbu 
při bohoslužbách provozovali profesionálové, a dal možnost obyčejným lidem, aby zpívali a 
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radostně tak chválili Pána Boha. 
    Zvěsti o curišských událostech dolétly až do Ženevy. Tamní reformátor Jan Kalvín (1509 - 
1564) byl však ještě radikálnější. Domníval se, že bohoslužba je nejlepší, když v ní zní jen 
lidský hlas a žádný jiný hudební nástroj. Byl si sice vědom toho, že ve starozákonních 
bohoslužbách měly své dobré místo hudební nástroje, jak se o tom píše např. v žalmech. 
Odbyl to však poznámkou, že to bylo proto, že lidstvo tehdy bylo ještě v dětském stadiu 
vývoje a dnes je vyspělejší. Proto podle Kalvína není již při bohoslužbách potřeba používat 
hudební nástroje.  
    Kalvín dokonce prověřoval i duchovní písně, zda jsou "pravověrné". Nakonec došel k 
závěru, že jediné duchovní písně, které je možno s dobrým svědomím zpívat při 
bohoslužbách, jsou žalmy. Kalvín však i zde zasáhl do způsobu zpěvu žalmů a to dvojím 
způsobem. Dovolil jen metrickou formu textů a nechal napsat zcela nové melodie. 
    Metrická forma básní byla v Kalvínově době velmi populární. Kalvín proto pověřil 
francouzského básníka Clementa Marota, aby outo formou zbásnil biblické žalmy. Marot byl 
dříve královským básníkem Františka I., ale utekl z katolické Paříže do reformované Ženevy. 
Jeho metrické básně byly velmi oblíbené. Takto byly tehdy skládány i texty k lidovým písním. 
Tímto způsobem se později začaly psát i duchovní písně. Zpívaly se pak s doprovodem fléten 
či viol. Roku 1562 vyšel takto přebásněný Ženevský žaltář. 
    Další kapitolou byly melodie ženevských žalmů. Ty dostal na starosti regentschori Louis 
Bourgeois. Ten jako výchozí bod použil francouzské lidové písně. Netvořil tedy - jako jiní 
skladatelé - zcela nové originální melodie - ale hledal, jaké melodie se lidem dobře zpívají. 
Bourgeois ale nepoužíval taktiky některých dnešních hitmakerů, kteří hledají, co dobrého by 
kde obšlehli. On chtěl, aby si lidé v kostele mohli zazpívat s radostí a netrápili se příliš obtížně 
vykonstruovanými melodiemi, které stejně mohou ocenit jen odborníci. 
    Tak v Ženevě vzniklo dílo na svou dobu velice moderní a lidské. Ženevský žaltář byl záhy 
přeložen do mnoha jazyků. Také do češtiny jej přeložil bratr Jiří Strejc. Z ženevského žaltáře se 
zpívalo s velikou oblibou po mnoho staletí. Také dnes máme v našem zpěvníku Kalvínův 
žaltář. Dnes se ale metrické žalmy zpívají dosti těžko. Možná se někde stala chyba. Jan Kalvín 
přece chtěl zpívat ryzí biblické texty, moderně upravené, s melodiemi, které by lidem byly 
blízké. Kalvínovi následovníci pak ale slepě přejali mistrovo dílo, aniž by pokračovali v jeho 
základní myšlence. 
    Ženevské žalmy, které máme v našem zpěvníku, jsou jistě velkým dědictvím reformace a 
hudebním skvostem 16. století. Mám však za to, že dnes by Kalvín tyto žalmy určitě zakázal, 
protože by mu zaváněly přílišným staromilstvím. Dnes by nás Kalvín vedl k tomu, abychom 
biblickou zvěst v písních vyjadřovali dnešním jazykem a moderní formou. 
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V OSTRÉM BOJI O VÍNO, CO PIL I PAPEŽ, VÍTĚZÍ 
KATOLICKÁ CÍRKEV 
Kroměříž - V ostrém a několik let trvajícím sporu, kdo může pro svoje vína používat název 
arcibiskupské vinné sklepy, slaví církev velmi významné vítězství. 

Městský soud v Praze totiž potvrdil, že značku Arcibiskupské vinné sklepy Kroměříž nemůže 
exkluzivně využívat stejnojmenná firma vinaře Jaroslava Grmolce z jihomoravských Hovoran. 

Stín padá na církev 

A Úřad průmyslové vlastnictví tak podle soudu správně na základě stížnosti Arcibiskupství v 
Olomouci značku pro vinaře z Hovoran zrušil. Podle soudu je totiž potřebné, aby výrobu vína 
s názvem arcibiskupské církev aspoň zaštiťovala. 

Jde o velmi cennou a v Česku jedinečnou značku. Osmdesát láhví mešního vína se značkou 
Arcibiskupské vyráběné firmou spoluvlastněnou církví dostal nyní při své návštěvě Česka i 
papež Benedikt XVI. 

Jde o jeden nejostřejších sporů v Česku o ochrannou známku, který se vleče už téměř deset 
let. Padlo v něm několik žalob a taky velmi ostré slova. Jaroslav Grmolec založil roku 1994 
společnost na výrobu mešního vína v Kroměříži. Dvacetiprocentní podíl v ní nabídl 
Olomouckému arcibiskupství. Později se podíl arcibiskupství ve firmě zvětšil na 40 procent. 

Roku 2001 ale arcibiskupství vedené arcibiskupem Janem Graubnerem založilo společnost 
novou. Obvinilo Grmolce, že v kroměřížských sklepech platí pozdě nájem, a dalo jeho firmě 
výpověď. V únoru 2002 dokonce četli kněží z kazatelen Graubnerův list, ve kterém označil 
Grmolcovu firmu za "problémovou" a "vrhající stín na církev". 

Grmolec ale uspěl u soudu, ten uznal, že se firma spoluvlastněná církví dopustila nekalé 
soutěže a její jednatel Josef Koníček dostal dvouletou podmínku. Církev proto dnes pro svoji 
firmu užívá název značku Arcibiskupské zámecké víno Kroměříž. 

Já jsem značku vymyslel 

Církev ale svůj boj nevzdala a znovu napadla užívaní značky Arcibiskupské vinné sklepy 
Kroměříž.  A úřad Grmolcovu značku vymazal. Podle Grmolce protizákonně. „Já jsem uvedl 
na trh víno opatřené touto značkou. Rozhodnutí úřadu tak poskytuje ochranu 
nekalosoutěžnímu jednání arcibiskupství," uvedl v žalobě Grmolec s tím, že soudy potvrdily, 
že církev nejednala férově. 

Podle arcibiskupství je ale grafická podoba známky téměř totožná se současným znakem 
arcibiskupství olomouckého a zcela shodné se znakem olomoucké diecéze v období 1588 - 
1924. „Arcibiskupství nikdy nevyslovilo souhlas s užitím tohoto znaku v ochranné známce a o 
jejím zápisu ani nebylo informováno," uvedli zástupci církve. 

Městský soud v Praze nyní Grmolcovo žalobu zamítl. Podle soudců je jednoznačné, že značka 
je odkazem na osobu arcibiskupa nebo arcibiskupství, použití názvu města Kroměříže zase 
odkazuje k místu, kde se víno vyrábí. A to církev poškozuje. „Další trvání registrace obchodní 
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známky by mělo za následek, že arcibiskupství nemůže umožnit jiné obchodní společnosti, na 
jejímž podnikání se účastní, užívat svůj arcibiskupský znak a spojení arcibiskupské sklepy,"  
rozhodl soud. 

Značku vidí všichni 

Grmolcova firma sice značku podle soudu několik let správně užívala, to jí ale po odchodu z 
Kroměříže nedává práva na to, aby se tak dělo dál. 

„K tomu, aby byla známka obsahující pojmy jako „arcibiskupský" či „arcibiskupství", užívána 
v souladu se zákonem, není jistě nutné, aby arcibiskupství působilo jako společník ve firmě, ale 
je zapotřebí, aby činnost nějakým způsobem, byť třeba i jen symbolicky, zaštiťovalo," rozhodl 
soud. 

Podle soudu není ani podstatné to, že Grmolcova firma má registrovaný také obchodní název 
Arcibiskupské vinné sklepy Kroměříž. „Ochranná známka je na trhu mnohem „nápadnější" 
než obchodní firma, neboť jejím smyslem je na rozdíl od firmy být viděna," rozhodli soudci. 

 
 

ČERVI V RÁNĚ ZACHRÁNILI V BRNĚ NOHU 

DALŠÍMU PACIENTOVI 

Obvykle jsou bílé či žlutavé s nesmírnou chutí k jídlu. Přesně takových bylo několik desítek 

larev, lidově řečeno červů, které během pouhých tří dnů vyrostly v ráně pacienta Nemocnice 

milosrdných bratří (NMB) v Brně z necelých dvou milimetrů na plný centimetr délky. Při 

nedávném prvním zákroku larvy zachránily nohu pacientce. 

 
Sestra ošetřuje pacienta při larvální terapii.  
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Díky svému apetitu ušetřili larvy mouchy Lucilia  sericata během tří dnů nejméně čtrnáctidenní 
práci zdravotnického personálu.„ Je tomu skutečně tak. Hojení rány zaznamenalo opravdu 
výrazný posun,“ pochvaluje si sestra Martina Kunstová, která se na hojení chronických ran 
specializuje.  

 
Larvy mouchy Lucilia sericata v ráně pacienta 

Práci larev si pochvaluje i pacient pan Alois. „Sice na ně nebyl příjemný pohled a poslední noc 
jsem je v ráně hodně cítil, jak mě tam pohyby lechtaly, ale jsem rád, že to pomáhá,“ říká muž, 
kterému rána vznikla po odebrání kusu cévy po srdeční příhodě a velmi špatně se hojila. 

Léčbě chronických ran se věnuje v NMB samostatná ambulance. K nim patří především 
pohmožděniny, syndrom diabetické nohy či bércové vředy. Léčba kombinuje metody 
fototerapie, vlhkého hojení a využívá rovněž larvální terapii (maggot). Léčbu chronických ran 
odborně v nemocnici zajišťuje chirurgická ambulance pod vedením primáře Josefa Všetíčky. 

 
Noha pacienta při larvální terapii 

 „V případě léčby pacienta  s chronickou  ránou  je nutné sjednotit systém vzdělávání 
zdravotnických nelékařských pracovníků, zlepšit mezioborovou komunikaci vymezením 
kompetencí při ošetřování pacienta,“ uvedla k problému léčby odborná sestra se specializací 
na chronické rány Martina Kunstová.  
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Zatím posledním úspěšným korkem je zavedení maggot terapie, tedy léčby ran pomocí larev.  

„Larvy tělo zbavují odumřelé tkáně, která jim - řečeno s nadsázkou-velmi chutná. První 
aplikaci jsme již vyzkoušeli v naší nemocnici  na chirurgickém oddělení,“ sdělil Právu mluvčí 
NMB Pavel Gejdoš.  

Léčba podle mluvčího dopadla velmi dobře a pacientce se podařilo zachránit dolní končetinu 
před amputací a žena dokonce opět chodí. Larvy jsou alternativní metodou léčby chirurgické a 
enzymatické terapie u infikované a hlavně mrtvou tkáň obsahující rány. [celá zpráva] 

„K aplikaci jsou používány larvy pěstované tuzemskou firmou AKN. Jde o laboratorně, 
sterilně pěstované larvy mouchy Lucilia  sericata. Sterilita je zajišťována dezinfekcí muších 
vajíček, pěstováním larev na sterilním výživném médiu, a v jejich transportu ve speciálním 
kontejneru," vysvětlila odborná sestra Martina Kunstová 

 
 
 

OBCHODNÍK DOTZAUER – NEJVĚTŠÍ 
KRUŠNOHOREC  
Richard Jacob Dotzauer patřil v polovině 19. století k nejbohatším obchodníkům 
v Praze. Byl prezidentem obchodní a živnostenské komory a výrazně pozvedl i rodné 
Kraslice, za což si vysloužil přezdívku „otec Krušnohoří“.  

 
 
 

Příjmení Dotzauer bylo 
svého času v Kraslicích 
a blízkém okolí velmi 
rozšířené. Dotzauerové 
přišli do Krušnohoří na 
sklonku 16. století 
z Bavorska a zpočátku 
se živili především 
mlynářstvím. Rodina se 
ale postupně rozrůstala 
a její příslušníci začali 
pronikat i do dalších 
odvětví. 
 
Johann Florian 
Dotzauer byl na 
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přelomu 18. a 19. století známým lékárníkem a ranhojičem. Jeho syn Richard Jacob, který se 
vypracoval mezi vážené pražské obchodníky, pak díky rozličným podnikatelským a sociálním 
aktivitám proslavil Kraslice po celé zemi. Na rodný kraj nikdy nezapomněl a snažil se jeho 
obyvatele všemožně podporovat.  
 
Zrod velkoobchodníka  

Richard Jacob Dotzauer se narodil roku 1816 v Kraslicích jako 
druhorozený syn Johanna Floriana Dotzauera. Vystudoval 
gymnázium v Chebu, reálku v Plzni a obchodní vědy ve Vídni. 
Krátce pracoval jako knihkupec v Prešpurku (dnešní 
Bratislavě), již roku 1839 se ale stal obchodním cestujícím 
vídeňské firmy Schöller a začala jeho strmá kariéra. 
 
Roku 1844 se oženil se vzdálenou sestřenicí Eleonorou, dcerou 
říšského rady a pražského velkoobchodníka s látkami Josefa 
Dotzauera. Stal se tchánovým společníkem a vedení firmy brzy 
převzal.  
 
Obchod v pražské Železné ulici č. 492 přeměnil na moderní 
obchodní dům a roku 1854 přikoupil ještě další budovu 
v Hybernské ulici č. 1009. Objekt upravil v tehdy módním 
novogotickém stylu a rozšířil i sortiment. Podnikání se mu 
velmi dařilo a postupně se zařadil mezi nejbohatší obchodníky 
v Praze i celých Čechách. 
 
Veřejnosti na očích 
 
Dotzauer se ale nevěnoval jen vedení obchodu. Roku 1863 se 
účastnil založení České eskontní banky a stal se i ředitelem nově 
vzniklé České hypoteční banky. Byl dlouholetým členem 
pražské obchodní a živnostenské komory, v níž působil jako 
smírčí soudce, viceprezident a v letech 1874 až 1884 jako prezident. 
 
Na komunální politice hlavního města se podílel v letech 1861 až 1871 jako člen zastupitelstva 
a v letech 1862 až 1884 byl i poslancem zemského sněmu. Především ale proslul jako štědrý 
mecenáš. Roku 1862 byl aktivním členem komitétu na pomoc povodní postiženým Pražanům. 
Podporoval také nezaměstnané tkalce v Krkonoších a roku 1865 přispěl i na obnovu  
požárem poničeného městečka Kynžvartu. 
 
Angažoval se rovněž na poli vědy a umění. Financoval Spolek pro dějiny Němců v Čechách, 
takzvanou Sofiinu akademii i Pražský mužský pěvecký sbor. 
 
Rozkvět Kraslic 
 
Kromě těchto aktivit nezapomínal ani na rodné Kraslice. Podněcoval zakládání nových 
podniků a jeho zásluhou byla v městečku otevřena také první hudebně-nástrojařská škola, na 
kterou později navázala houslařská škola v Lubech.  
U císařovny Alžběty Bavorské vzbudil zájem o kraslické krajky a s její podporou založil 

JACOB DOTZAUER 
(1816-1887) 

Richard Narodil se 25. 
července 1816 v Kraslicích 
na Sokolovsku v rodině 
lékárníka. Po studiích 
v Chebu, Plzni a Vídni 
pracoval jako knihkupec 
a obchodní cestující. Roku 
1844 se oženil s dcerou 
vzdáleného strýce. Stal se 
tchánovým společníkem 
a jeho obchod s látkami 
přeměnil na prosperující 
velkoobchod. V Praze 
zakládal eskontní banku a byl 
dlouholetým prezidentem 
pražské obchodní 
a živnostenské komory. 
Především se ale zasloužil 
o rozvoj Kraslicka, za což 
dostal přezdívku „otec 
Krušnohoří“. Zemřel 31. 
května 1887. 
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specializovanou školu výšivek. Roku 1866 stál u vzniku místního spořitelního spolku, podílel 
se na stavbě měšťanské školy a cennými dary obohatil sbírky zdejšího muzea. 
 
Největším přínosem pro region se ale stala jeho účast na stavbě železnice ze Sokolova do 
německého Klingenthalu. Práce začaly roku 1873 a na starost je měla Společnost Buštěhradská 
dráha. V průběhu stavby se ovšem dostala do finanční tísně a jen díky Dotzauerovi se nakonec 
podařilo postavit aspoň úsek ze Sokolova do Kraslic. Trať byla dokončena do dvou let 
a provoz na ní byl slavnostně zahájen 1. června 1876. 
 
Dotzauer ve šrotu 
 
Za všechny tyto zásluhy obdržel Dotzauer řadu ocenění. Získal Řád železné koruny III. třídy 
a komturský kříž Řádu Františka Josefa. Roku 1867 byl navíc povýšen do rytířského stavu a do 
erbu si dal heslo „Deutsch und frei“ (Německy a svobodně). 
Zemřel roku 1887, obyvatelé Krušnohoří na něj ale ještě dlouho nezapomněli. Roku 1900 mu 
odhalili pamětní desku na vrcholu Klínovce a o dvanáct let později vznikl i Dotzauerův 
pomník v Kraslicích. Na podstavci pod sochou, jejíž autorkou byla Josefine Christenová 
z Vídně, byly umístěny postavičky dětí, které symbolizovaly rozvoj místního průmyslu.  
 
Originální dílo ovšem vydrželo jen do roku 1945. Po druhé světové válce nebyla oslava 
německých osobností žádoucí a bronzový Dotzauer putoval do šrotu. Místo na uvolněném 
podstavci zaujala socha T. G. Masaryka, kterou ovšem za několik let čekal stejný osud.  

Prameny: Historická encyklopedie podnikatelů, Znovuobjevené Krušnohoří, Sokolovský deník 

 
 

DVANÁCT NEJVĚTŠÍCH SOFTWAROVÝCH 
PRŮKOPNÍKŮ 

Autor: Jakub Čížek 

Dvanáct věčných mladíků, ajťáků tělem i duší, mužů, kteří v posledních dvaceti letech 

totálně proměnili nejen svět softwaru a internetu, ale i každodenní život většiny z nás. 

World Wide Webu je letos dvacet let a před pár dny oslavil kulaté čtyřicáté výročí také Unix, 

který lze bez nadsázky nazvat otcem všech operačních systémů – teda skoro. Když se člověk v 

mysli vrací zpět do 80. až 60. let, kdy to vlastně všechno vypuklo, jistě si dříve či později 

položí otázku, co to vlastně bylo za lidi, kteří stáli na počátku softwarových legend, patentů, 

architektur a konceptů uživatelských rozhraní, které dnes považujeme za naprosto 

samozřejmé. Pokud jste si tuto otázku položili také, jste na správné adrese, vybrali jsme totiž 

dvanáctku softwarových inovátorů – průkopníků, kteří změnili svět. 
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Následující dvanáctka nemá pořadí, pravděpodobně bychom se na něm v redakci totiž nikdy neshodli. S tím 

svým se tedy můžete pochlubit v diskuzi pod článkem a budeme rádi, pokud přispějete i novým jménem, na 

které jsme zapomněli. 

Vinton Grey Cerf 

Když jsem s Vintem Cerfem loni připravoval rozhovor, nemohl jsem se 

ubránit obrovské dávce přirozené autority a respektu. Profesor informatiky 

ze Stanfordu a dnes jeden z viceprezidentů Googlu patří k těm 

šťastlivcům, kteří potřebují na výčet všech svých ocenění ve Wikipedii 

samostatnou kapitolu. Cerf v posledních dvaceti letech získal Turingovu 

cenu – „nobelovku“ ze světa IT  

, Bill Clinton mu předal National Medal of Technology a jeho nástupce 

George Bush pak Presidental Medal of Freedom, což je nejvyšší americké civilní vyznamenání. 

V Cerfově sbírce ale najdete také dvanáct dalších odborných ocenění a šestnáct čestných 

doktorátů (Wikipedia). Stěží dnes potkáte respektovanějšího žijícího „ajťáka“. 

Hlavní zásluhy patří Cerfovi za vývoj komunikačních a identifikačních protokolu TCP/IP, na 

kterých pracoval společně s Robertem Kahnem. Archaickému IPv4 dnes už sice zvoní hrana a 

v průběhu několika příštích let jej snad konečně nahradí IPv6, který umí adresovat prakticky 

libovolný počet zařízení v síti, bez Cerfovy práce  

by ale internet vypadal úplně jinak. Vinton Cerf dále vedl první e-mailovou službu v USA a 

poslední roky koketuje s meziplanetárním internetem  

. 

Tim Berners-Lee 

Zatímco Cerfa byste si bez problému  

spletli s „Architektem“ z kultovního Matrixu, Tima Bernerse-

Leeho byste v davu na Václavském náměstí asi bez problému 

minuli. Byla by to ale velká škoda  

. I Tim je vyzbrojen nepřeberným množstvím ocenění, a jelikož 

je Brit, honosí se také titulem „Sir“, je totiž mimo jiné nositelem 

Řádu britského impéria. Na rozdíl od Cerfa zůstal Berners-Lee 

celý život věrný akademické půdě. Začínal v laboratořích švýcarského CERNu a dnes působí 

jako profesor informatiky na prestižním MIT. 
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Tim se v CERNu od začátku 80. let zabýval studiem hypertextu, který v roce 1989 na papíře 

propojil s rostoucí celosvětovou sítí zvanou Internet a World Wide Web byl na světě! Berners-

Lee společně se svými kolegy napsal první webový prohlížeč, první webový server a také první 

webové stránky, které jsou ve své podstatě jako jakási atrakce a vzpomínka dostupné dodnes. 

Ačkoliv WWW vznikl jako jednoduchý akademicky prezentační systém, objevila jej záhy 

byznys sféra a během několika let se z okrajové služby stal naprostý fenomén, který převrátil 

naruby dosavadní svět médií, komunikace a technologií. 

Dan Bricklin 

Pokud jste toto jméno v životě neslyšeli, vůbec se vám nedivím. Bricklin 

se totiž stal průkopnickou hvězdou vlastně až později při zpětném 

pohledu na prvopočátky kancelářských aplikací. Koncem 70. let 

minulého století Bricklin navrhl tabulkový procesor VisiCalc pro počítače 

Apple II a později i pro IBM PC. Byl vlastně prvním svého druhu, který 

zároveň pomohl v masivním nasazování osobních počítačů v americkém 

byznysu. Firmy si uvědomovaly, že nemusí mít v jedné místnosti velký 

sálový mainframe a Apple či IBM PC během několika let stál na stole každého ekonoma či 

finančního analytika. 

Dan Bricklin byl ze staré školy. V 80. letech jej nenapadlo svůj program patentovat, VisiCalc 

brzy získal silné soupeře a upadl v zapomnění a s ním tak trochu i Bricklin, který díky absenci 

patentu na svém přelomovém programu nikdy nezbohatl. V každém případě si jej můžete 

vyzkoušet, na svých stránkách totiž Bricklin nabízí i po téměř třiceti letech funkční verzi 

zkompilovanou pro DOS 1.0, kterou bez problému spustíte i v emulaci příkazové řádky 

Windows 7. 

Shawn Fanning 

Stockholmský okresní soud včera nařídil zablokovat The Pirate Bay, 

největší torrentový tracker a pravděpodobně nejznámější doupě 

ilegálního P2P sdílení dat. TPB ovšem nebyl první svého druhu. První 

masivní P2P službou pro sdílení dat byl slavný Napster, kterého měl na 

svědomí mladičký Shawn Fanning. Když jej v roce 1998 spustil, 

internetový svět zažil šok. Lidé ze všech koutů planety měli najednou po 

ruce snadno ovladatelný program, pomocí kterého si mohli vyměňovat 
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hudební nahrávky. Služba zažila obrovský narůst a v roce 2001 se již mohla pochlubit 26 

miliony uživatelů. Tou dobou se přitom většina surfařů stále připojovala skrze pomalé vytáčení 

připojení. 

S novým tisíciletím ale přišla přísnější legislativa a zájem nahrávacích společností a majitelů 

autorských práv. Službu nakonec udolalo několik soudních pří a v roce 2002 Napster ve své 

původní podobě zanikl a přetransformoval se v placenou službu (respektive velmi omezenou) 

podle podobného scénáře jako plánovaná akvizice The Pirate Bay švédskou společností 

Global Gaming Factory. 

Linus Torvalds 

Na podzim 1983 oznámil Richard Stallman na půdě MIT vznik iniciativy 

GNU Project, která si kladla za cíl vytvořit svobodný operační systém 

kompatibilní s Unixem. Připojit se mohl každý a během příštích několika 

let se skutečně vyrojilo velké množství dílčích aplikací. Stále však 

chybělo jádro operačního systému – kernel. Do práce se zapojil i mladý 

student z Helsinské univerzity Linus Torvalds a v roce 1991 začal psát 

Linux, jádro postavené na unixovém systému Minix, které se záhy stalo 

srdcem GNU. 

Dnes má Linux obrovské množství mutací – distribucí – a do vývoje jádra se v průběhu let 

zapojilo obrovské množství rozličných přispěvovatelů. Linusova práce tak představuje 

„pouhé“ 2 % současného Linuxu. Byl to však on, kdo nastavil směr dalšího vývoje, dodnes je 

vůdčí autoritou, vlastníkem ochranné známky a vede neziskovou organizaci Linux 

International. 

Steve Jobs 

Apple a především jeho produkty rozdělují svět. Jedni je milují a jsou 

ochotni stát od prvních slunečních paprsků frontu na nový iPhone, 

druzí jimi opovrhují a Steva Jobse považují především za výborného 

marketingového stratéga, který umí prodávat bílé oblé krabičky. 

Pravdu mají asi obě strany. Produkty Applu jsou fenomenální a Steve 

Jobs je výborný obchodník a průkopník počítačového designu. Firma 

na druhou stranu v 80. letech propásla svou příležitost a na globálním 

trhu nebyla schopna konkurovat rychle rostoucímu Microsoftu a platformě IBM PC. 
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A pak je tu také opomíjené animátorské studio Pixar které Jobs v roce 1985 koupil od George 

Lucase za směšných pět milionů dolarů. Slavná kapitola ale začala až za dalších deset let, kdy 

Pixar produkoval své vlastní animované trháky Toy Story (1995), Hledá se Nemo (2003), 

VALL-I (2008)  a nebo v kinech právě běžící Vzhůru do oblak. Pixar se proslavil především na 

svou dobu velmi pokrokovou počítačovou grafikou a celkem jasným rukopisem. 

Bill Gates 

Po Stevovi Jobsovi samozřejmě nesmí následovat nikdo jiný než Bill 

Gates – ryzí ikona softwarového vývoje posledních třiceti let. Bill Gates 

by nebyl ničím bez Microsoftu, Microsoft by nebyl ničím bez Billa. 

Microsoft je dnes největší softwarovou firmou planety, jejíž roční obrat 

se před příchodem ekonomické recese vyrovnal rozpočtu středně velké 

a středně bohaté země. Bill Gates byl dlouhá léta pasován do role 

nejbohatšího muže planety a také největšího filantropa – jeho Gates 

Foundation je s 38 miliardami dolarů nejbohatší nezisková organizace na světě. V roce 2008 

opustil pozici výkonného ředitele a stal se předsedou, exekutivu tedy přenechal svému 

nástupci Stevu Ballmerovi, dodnes má ale pravomoci ovlivňovat svou firmu. 

Asi by bylo zbytečné sáhodlouze vyjmenovávat přínosy Billa Gatese, tím největším je ale 

samozřejmě operační systém Windows, jehož počátky sahají do první poloviny 80. let 

minulého století. Během pouhých deseti let se stal Windows nejpoužívanějším operačním 

systémem na světě a i dnes, kdy o něm mnozí pochybují, představuje jediný systém, bez 

kterého by dnešní společnost jednoduše zkolabovala. 

Ačkoliv Windows vstoupil do teritoria, které tehdy ovládal Apple, Unix a jeho další odnože, 

byl to právě tento operační systém, který si dravou politikou vydobyl pozici a nálepku 

„softwarového standardu pro práci s počítačem“. 

Marc Andreessen 

I toto jméno bude pro nezasvěcené novinkou. Přitom je to další klíčová 

osoba, bez které by dnes internet vypadal možná trochu jinak. Marc 

Andreessen byl jedním z tvůrců webového prohlížeče Mosaic, který je 

základem prakticky všech prohlížečů postavených nad jádrem Trident 

(Internet Explorer) a Gecko (Mozilla). Marc byl ale také 

spoluzakladatelem Netscapu, společnosti, která krátce nato přišla na trh se 
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svým legendárním prohlížečem Navigator s kódovým označením „Mozilla“. Navigator po celá 

devadesátá léta bojoval o svůj tržní podíl s Internet Explorerem, aby se v novém tisíciletí tiše 

odebral ke svému zániku. Navigator však vlastně přežívá dodnes, Netscape totiž na sklonku 

milénia dal narychlo popud k založení organizace Mozilla, přenechal ji část zdrojových kódů a 

zvláště nově budované vykreslovací jádro Gecko, které mělo zamávat s Internet Explorerem. 

Společnost Netscape to sice už nestihla, Mozilla ale v roce 2002 začala pracovat na 

odlehčeném prohlížeči Phoenix a zbytek už velmi dobře znáte. V roce 2004 se svět seznámil s 

prohlížečem Firefox 1.0 a ten od té doby nepřetržitě roste, až by nejeden řekl, že se opakuje 

situace z druhé poloviny devadesátých let, dva velcí hráči si ale jen vyměnili své role. 

Larry Page a Sergey Brin 

Když jsem se loňské léto setkal v Krakově se Sergeyem Brinem, 

nevěřil jsem svým očím. Namísto člověka obklopeného svými 

asistenty, jehož jmění se odhaduje na nějakých dvanáct miliard 

dolarů, přede mnou stál tichý mladík v tričku, který v ruce svíral 

plátěný pytlík, ve kterém měl svůj MacBook Air (domácí desktop 

má vyzbrojen Ubuntu, manželka pak preferuje Windows). Sergey 

Brin a Larry Page v sobě prostě nezapřou dva postgraduální 

studenty ze Stanfordu, kde v roce 1996 experimentovali s vyhledávačem BackRub. A zbytek 

opět znáte. BackRub a jeho systém řazení výsledků PageRank se osvědčil, pánové založili 

malou firmu Google a americký trh objevil nový fenomén. Byla to doba velmi snadných 

investic, v internet se prostě bezmezně věřilo, a tak Google brzy získal důležitou finanční 

injekci od legendární investiční společnosti Sequoia Capital (stojí v pozadí prakticky všech 

velkých počítačových firem), započal spolupráci s Yahoo, kterému poskytl svou vyhledávací 

technologii a Yahoo jej naopak proslavil. Později Google spustil svůj systém kontextové 

reklamy AdSense a AdWords, vstoupil na burzu a stal se jednou z nejvlivnějších a 

nejbohatších internetových firem na světě. Ostatní vyhledávače zanikly, dodnes za nezájmu 

veřejnosti živoří nebo se snaží Googlu co nejvíce přiblížit. Jeho jediným globálním soupeřem 

je tak dnes pouze Bing od Microsoftu, který stejně jako kdysi Google zkouší štěstí s Yahoo. 

Ve srovnání s Microsoftem je Google „chudá“ firma s třikrát menším ročním obratem, ale 

vzhledem k tomu, že dnes prakticky ovládá trh s globální internetovou reklamou a má zájem i 

o vstup na trh s desktopovými operačními systémy, karty se mohou během několika let 

obrátit. 
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Chad Hurley a Steve Chen 

Hurley a Chen je sice dvojka, která se může pochlubit lepším šatníkem 

než Page s Brinem, v roce 2006 se však i oni stali součástí obrovského 

impéria Google. Chen a Hurley totiž na jaře 2005 spustili videoportál 

YouTube, který se během dvou let stal jednou z nejnavštěvovanějších 

webových stránek na světě a standardem na poli nelineárního 

internetového videa – jednoduše řečeno na poli videoklipů. 

Ačkoliv YouTube nebyl prvním portálem svého druhu, stal se tím 

největším a nejbohatším, z akvizice totiž vytěžil pohádkových 1,65 miliardy amerických dolarů. 

Dnes je na YouTube k mání prakticky všechno od hudebních klipů přes domácí video až po 

stovky záběrů padajících newyorských „dvojčat“ a obrovské množství konspiračních filmů 

všeho druhu. Vybere si prostě každý. YouTube byl ale dlouhou dobu kritizován, že si na sebe 

nedokáže vydělat, i to by se ale mělo brzy změnit, analytici totiž předpovídají, že se YouTube 

konečně dostane do černých čísel, k čemuž mu mají dopomocí především stále chybějící 

dohody s velkými filmovými, televizními a hudebním společnostmi. 

V roce 2009 občas člověku připadá neskutečné, že je tu s námi YouTube pouhé čtyři roky. Jak 

jsme bez něj vlastně mohli žít? 

A videoportálem YouTube se také uzavírá softwarová dvanáctka počítačových průkopníků. 

Jistě bychom přišli na desítky dalších a na řadu by mohlo přijít i hledání českých IT celebrit, to 

už ale přenecháme na vás. 
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STANOVISKO RADY CÍRKVE BRATRSKÉ K 
TORONTSKÉMU POŽEHNÁNÍ 

Téměř celý svět obletěla nová duchovní vlna označovaná jako  "torontské požehnání". 
Jde o typ charismatických shromáždění, kde se s velkým důrazem vzývá Duch svatý a kde je 
duchovní naplnění prožíváno ve zkušenostech neovladatelného smíchu, padání na záda, křiku 
a pláče. Jedni tato shromáždění vítají jako počátek velkého duchovního probuzení, jiní jsou 
vážně zneklidněni, obávají se dalšího štěpení sborů a vstupu hnutí New Age na půdu 
křesťanské církve. Tak jako každý fenomén, který má ještě krátké dějiny, je i tzv. "torontské 
požehnání" nesnadné k přesnému zachycení a ke studiu. Na možnost hodnocení dobrého, či 
planého ovoce musíme obvykle delší dobu čekat. Pro křesťany, kteří chtějí hodnotit všechny 
věci z pozice Písma, se ale již nyní otvírá dost široká oblast kořenů tohoto jevu a také je k 
dispozici celá řada výroků, osobních zkušeností a videozáznamů nejrůznějších shromáždění 
tohoto hnutí. Pokud mluvíme o "torontském požehnání", dotýkáme se i některých upřímných 
bratří a sester v  nejrůznějších zemích světa. Z tohoto důvodu je třeba se vyjadřovat citlivě, ale 
na druhé straně zase rozhodně, protože měření všeho Písmem a duchovní rozsuzování je 
jedním ze základních úkolů církve.  

Každý, kdo se vydává na nové cesty duchovního probuzení, musí být otevřen a přímo 
vítat zkoušení a korekci ze strany dalších částí církve. V 1 Te 5,21 apoštol Pavel říká: "Všecko 
zkoumejte, dobrého se držte". Je naším úkolem všecko zkoumat, protože i do 
nejniternějších prožitků a zkušeností se vedle Božího čistého vlivu může namíchat i to, co je z 
lidské duševnosti, nebo dokonce od Božího nepřítele. 

Po prostudování celé řady knížek, studií, svědectví a videozáznamů docházíme ke 
zjištění, že při jevu, který je popsán jako "torontské požehnání", se objevují jednak ryzí 
svědectví osobního duchovního probuzení, ale také duševní projevy, až i projevy 
démonického charakteru. Se jmény distributorů těchto zkušeností se nám vybaví nápadná 
shoda se jmény emisarů tzv. "hnutí víry" (teologie zdraví, bohatství a celkové prosperity). 
Obáváme se, že tito lidé se z jednoho extrému pustili bez pokání na cesty extrémů dalších 
(Kenneth Hagin, Kenneth Copeland, Benny Hinn, Rodney Howard-Brown - ti předávali 
"požehnání" na lidi jako je Claudio Freidzon, John Arnott aj.). Již dnes je jasné, že celý jev je 
příliš nadhodnocen a mnozí se zaměřují na jeho viditelné stránky. Dnes je také již známo, že 
jsou někteří lidé, kteří se snaží touto zkušeností procházet vždy znovu a znovu a přitom jejich 
život zůstává stále stejný. Torontská zkušenost se jim nestává požehnáním, ale spíše jakousi 
návykovou drogou, po které vždy znovu touží. Jestliže některý duchovní dar má být v centru 
pozornosti církve, pak to má být jistě důraz na prorocký rozměr křesťanova života (1 K 14,4-
5). Pán Ježíš nikdy neučil své učedníky, aby hledali své sebeuspokojení. Učil je, aby zapřeli 
sami sebe a následovali jej.  

Velkým problém tohoto celého duchovního jevu je, že pro něj není biblické potvrzení. 
Slovo Boží musí být ve všem poslední autoritou. Naše duchovní zkušenosti nesmějí být nikdy 
na stejné rovině jako je Písmo svaté. Není možné ani užívat Písmo způsobem, který odporuje 
původnímu významu textu. Jestliže např. kazatel tohoto hnutí řekne, že máme být jako děti 
podle Mt 18,3, potom zapomíná, že se to týká doby obrácení, kdy přijímáme tajemství a 
požehnání Božího království a ne dětinskosti na cestě k  duchovní dospělosti. Pastor 
torontského sboru - "Vinice" přirovnává tuto zkušenost k  dětem přicházejícím si hrát ke 
svému Otci. Jedná se tedy o dětinský rozměr poznání. Kdekoli se lidé ženou především za 
osobními duchovními zkušenostmi, tam se jedná o duchovní dětinskost. Apoštol Pavel píše, 
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že když se stal mužem, překonal to, co je dětinské (1 K 13,11). V 1 K 14,20 se dovídáme, že ve 
svém myšlení nemáme být jako děti, ale jako dospělí.  

Ačkoli Písmo jasně učí, že duchové proroků jsou prorokujícím podřízeni (1 K 14,32), je 
v  torontském hnutí jasná tendence ospravedlnit projevy, které jsou neovladatelné. Pro 
dokázání pravosti tohoto hnutí jsou některé částí Písma svatého jasně zneužívány a 
překrucovány, jako např. obrácení Saula před Damaškem a jeho pád před Pánem, kterému se 
protivil, nebo případ kněze Zachariáše, který na určitou dobu před narozením Jana Křtitele 
oněměl. Ani jeden z těchto textů nemůže být poctivě aplikován na projevy torontského 
požehnání. V Písmu lidé přemožení Boží velikostí jsou naopak Pánem pozdvihováni (Daniel - 
10,10 a Jan na Patmu - Zj 1,17). 

Při hodnocení hnutí tzv. "torontského požehnání" nesmíme zapomenout, že projevy 
padání na záda, vydávání neartikulovaných zvuků, hysterický smích a řvaní se dostávají do 
centra pozornosti a přitahují davy lidí na tento druh shromáždění. Lidé nepřicházejí kvůli 
slovu, ale kvůli viditelným projevům. Z Božího slova víme, že při zázracích Pána Ježíše se 
shromažďovaly zástupy, ale když začal mluvit o následování a zapření sebe, lidé odcházeli. 

Nemůžeme zapomenout na slova Pána Ježíše, který tak často varoval před svody 
poslední doby a dílem velikých duchovních podvodů. Nemůžeme zapomenout na slova, jako 
např. 2 Tm 4,3-4: "Neboť přijde doba, kdy lidé nesnesou zdravé učení, a podle svých 
choutek si seženou učitele, kteří by vyhověli jejich přáním. Odvrátí sluch od pravdy a 
přikloní se k bájím."  Argumentem pro "torontské požehnání" nemůže být skutečnost, že 
někteří věřící lidé skutečně ve zmíněných shromážděních přijali něco pozitivního, což je jistě 
od Boha. Závažným zůstává nedostatek christologického a soteriologického učení a vychýlená 
pneumatologie. Skutečností je otevřenost některých lidí všelijakým pomýlením a dokonce i 
vlivům okultním. Sám vůdce společenství "Vinice", John Wimber, se vyjádřil kriticky o 
zdůrazňování jevů, které se objevují během bohoslužeb v jeho hnutí. Žádal návrat k 
christocentrické teologii a zdravému biblickému učení. Na konferenci hnutí "Vinice" Wimber 
prohlásil: "Pro naše shromáždění mají být charakteristická christocentrická kázání, stejně jako 
výzva k následování Ježíše Krista, ne okázale senzační projevy."  

Nezaujatí pozorovatelé shromáždění "torontského požehnání" dosvědčují, že zatímco 
někteří lidé prožívají radost a pokoj a někteří třeba i pláč pokání, jiní jsou v zajetí démonských 
projevů. Jsou tam i ti, kteří se chtějí upoutávat pozornost na sebe a napodobují duchovní 
zkušenosti. Při shromážděních je možné z úst vedoucích slyšet slova jako např. "nezkoušej 
pochopit toto požehnání svou myslí", "nemodli se, pij a přijímej!" Tato slova naznačují 
závažnou skutečnost, že lidé jsou vedeni k vyřazení Božího daru, kterým je lidská mysl. Mysl 
byla dána člověku a Bible o ní učí, že potřebuje stálou obnovu a tříbení, nikoli vypnutí, 
abychom nesplynuli s pohanskými důrazy své doby (Ř 12,2). Při vypnutí mysli je zde vážné 
nebezpečí prožívání projevů, které jsou typické pro pohanská náboženství a pro moderní 
hnutí "New Age". 

Při zmíněných shromážděních se často argumentuje slovy povzbuzujícími k vyjádření 
citové lásky k Bohu i tělesnými projevy. Jako příklad je uváděna manželská láska, která také 
vyjadřuje emocionální stránky tohoto vztahu i tělesnými projevy. Manželská dvojice ale své 
tělesné projevy obvykle nevyjadřuje na veřejných shromážděních, ale v soukromí. Intimní 
vztah k Bohu není třeba ukazovat exhibicionistickým způsobem na veřejnosti, ale je pro 
modlitbu v soukromí a úzké společenství s Bohem, jak o tom píše apoštol Pavel (2 K 5,13). 
Na druhé straně je třeba povědět, že láska k Bohu je v Novém zákoně vyjádřena poslušností 
jeho slovu a jeho přikázáním (2 J 6) a v pokládání života za své bratry (1 J 3,16). Ve vztahu k 
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Bohu je jistě mnoho úžasné a překypující radosti, ale při tom všem je její tělesné vyjádření 
něčím méně důležitým. Svět potřebuje vidět naši lásku k Bohu na základě našeho 
každodenního a poslušného následování Pána Ježíše Krista. Z výše uvedených důvodů je třeba 
varovat před vyhledáváním projevů, které nemají svůj jasný podklad v Písmu svatém a mohou 
způsobit i vážné narušení duchovního života. Nepovažujeme za správné, abychom těmto 
projevům dávali prostor ve svých shromážděních.  

Rada Církve bratrské, září 1995 
 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
28. října – 1.listopadu  Konference odboru mládeže    Šumperk -Vikýřovice 
 
únor 2010   RZS - stav a směřování BJB 
 
25. dubna    Sjezd delegátů sborů BJB     Praha 3 
 
30. dubna -1. května  Konference odboru sester    Bratislava 
 
18.-21. května   Kurz kazatelů (spolu se slovenskými)   Račkova dolina 
 
12.-13. června   Česko - slovenská konference     Brno 
    125. výročí vzniku BJB 
 
28. červce - 1. srpna  20. Světový baptistický kongres Honolulu  Hawai 
 
18.-19. září    Dny Petra Chelčického     České Budějovice 
 
Říjen     Konference odboru mládeže 
 
6. listopadu    Rada zástupců sborů     Olomouc (Dorkas) 
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